
با فرهنگ ما جور در مي آيند نه با محيط زندگي مان 
و به كلي ضوابط و روابط بين خانواده ها را آش��فته 

كرده است. 
اينگون��ه برنامه ها علاوه بر تأثيرگ��ذاري بر زندگي 
مخاطبان سبب اتلاف وقتشان هم مي شود. خب از 
طرفي مردم براي گذران اوقات فراغتشان ناگزيرند 
به چني��ن برنامه هاي��ي رو بياورند. اگ��ر تلويزيون 
خوراك خوبي به مخاطبانش بدهد، مطمئناً آنها هم 
پيگير سريال هاي ماهواره اي نخواهند بود. حال با 
اين ش��رايط چقدر كار ما سخت تر مي شود كه بايد 
بتواني��م چنين بيننده هايي را ب��ه طرف آثار خوب 
توليد داخل جذب كنيم و اثر خوب هم نويس��نده 
خوب، كارگردان خ��وب، بازيگر خوب و پول خوب 
مي خواهد. به همين علت با وجود ضعف در برخي 
قس��مت ها براي تحقق اين مسئله بايد همه عوامل 

دست به دست هم دهند تا اوضاع درست شود. 
 شما در سريال شهرزاد ايفاگر نقش زني 
بوديد ك�ه در فرهنگ ما نم�اد زن اصيل 
ايراني اس�ت؛ زني كه نمون�ه آن كمتر در 

آثار تصويري ما ديده مي شود. 
دقيقاً، مخاطب در اينگونه س��ريال ها مي بيند 60 
س��ال پيش نظام منس��جم خانواده چقدر اهميت 
داشته است و زنان آن زمان چقدر در خانه تأثيرگذار 
بوده اند. همچنين اگر بخواهيد دريابيد يك جامعه 
از چه سطح فرهنگ و شعوري برخوردار است بايد 
تحقيق كنيد كه زن��ان آن جامعه چط��ور بانواني 
هس��تند و از چه سطح سواد و ش��عوري برخوردار 
هس��تند، چون اين مادران هس��تند كه در غياب 
پدران نقش تربي��ت فرزندان را در خان��ه بر عهده 

دارن��د. مثلًا خود من 60 س��ال پيش نب��وده ام كه 
بدانم مردم چطور زندگ��ي مي كرده اند ولي از روي 
متن قوي آقاي فتحي مي فهمم ك��ه مادران ما در 
آن س��ال ها چطور زندگي مي كرده اند. قبول دارم 
كه جامعه بايد پيشرفت كند ولي بايد توجه داشته 
باشيم كه گذش��تگان ما با فرزندان و شوهرانشان 
چطور رفتار مي كرده اند، واقع��اً زنان ديروز ما مثل 
پروانه به دور خانواده هايشان مي چرخيدند و اجازه 
نمي دادند در خانواده آب در دل كسي تكان بخورد. 
اما چنان نظ��ام خانواده ها تحت تاثير ش��رايط روز 
تغيير كرده كه مي بينيم بچه ه��ا در خانه دائم پاي 
كامپيوتر و نت هس��تند و زماني براي تربيتش��ان 
باقي نمي ماند. البت��ه قصد ندارم بگويم اس��تفاده 
از تكنول��وژي روز دنيا خوب نيس��ت ولي معتقدم 
اس��تفاده از تكنولوژي روز و ش��بكه هاي اجتماعي 
س��بب اتلاف وقت فرزندان در صفحه هاي مجازي 
مي ش��ود و زمان مفيدي كه مي توان صرف تربيت 

صحيحشان كرد، هدر مي رود. 
و حتي برخي مادران... 

دقيقاً، به ياد دارم در خانواده هفت نفري مان براي 
غذا خ��وردن با هم زم��ان مي گذاش��تيم ولي الان 
هر كس��ي را مي بيني موقعي ك��ه در حال خوردن 
غذاست يك موبايل دستش است يا اغلب غذايشان 
را مي برند در اتاق جداگانه مي خورند. ببينيد همين 
مس��ئله س��اده چطور نظام خانواده را تحت ت�أثير 
قرار مي دهد و اج��ازه نمي دهد اعضا كنار هم جمع 
ش��وند. در نتيجه علاقه شان نس��بت به يكديگر و 
مشاركتشان در كارها از بين مي رود اما اميدواريم 

كه شرايط درست شود. 

در اين تحولي كه در سبك زندگي مردم 
جامعه اميدواريد ايجاد شود، چقدر نقش 

سينما و تلويزيون مؤثر است؟ 
نقش سينما و تلويزيون در تغيير سبك زندگي مردم 
دقيقاً صددرصد است و نمي توان منكرش بود. رسانه 
رسالتي دارد كه اگر درست به انجام رسد، واقعاً يك 
جامعه سالم به وجود خواهد آمد و در غير آن صورت 

آن جامعه مريض خواهد شد. 
اش�اره كرديد به حض�ور نابازيگ�ران در 
س�ينما و تلويزيون، چه اندازه فس�اد بر 
فضاي سينماي ما حاكم است كه از طريق 
اين قبي�ل افراد وارد جامعه هنري ش�ده 

است؟ 
وجود يكس��ري ارتباطات شخصي و اجتناب ناپذير 
اس��ت و هر كسي در زندگي ش��خصي اش مسئول 
تصميماتي اس��ت ك��ه مي گيرد، ام��ا در جايي كه 
اين ارتباطات به حرفه فرد كه به عقيده من بس��يار 
مقدس اس��ت، ورود پيدا مي كند، باي��د آن فرد در 
عملكردش دقت بيش��تري به خرج دهد. خود من 
30 س��ال در اين عرصه فعاليت كرده ام اما تلاشم 
اين بوده كه مسيرم را درس��ت طي كنم، چون قلباً 
اين حرف��ه و مردمم را دوس��ت دارم و تا جايي هم 
كه بتوانم ب��راي همين مردمي ك��ه مي بينم براي 
هنرمندانشان احترام قائل هستند، جان مي گذارم 
و وقتي به خياب��ان مي روم و مي بين��م اغلب مردم 
از حضور نابازيگراني كه حتي نمي توانند درس��ت 
كلم��ات را بيان ك��رده، بخندند يا گري��ه كنند در 
سينما و تلويزيون شاكي هستند، ناراحت مي شوم. 
البته نمي گويم فقط ما در اين حرفه فعاليت كنيم 

ماهواره ها با پخش سريال هاي مبتذل 
بنيان خانواده ها را از هم پاشيده اند 
و اتفاقاتي در خانواده ها مي افتد كه 
ابداً نه با فرهنگ ما جور در مي آيند نه 
با محيط زندگي مان و به كلي ضوابط 
و رواب�ط بي�ن خانواده ها را آش�فته 
كرده اس�ت. اينگونه برنامه ها علاوه 
بر تأثيرگذاري ب�ر زندگي مخاطبان 
س�بب اتلاف وقتش�ان هم مي شود. 
از طرف�ي  ه�م م�ردم ب�راي گذران 
اوقات فراغتشان ناگزيرند به چنين 
برنامه هايي رو بياورند. اگر تلويزيون 
خوراك خوبي به مخاطبانش بدهد، 
مطمئناً آنها هم پيگير س�ريال هاي 

ماهواره اي نخواهند بود

يك زماني دروازه هاي دنياي بازيگري 
باز ش�د و همه وارد اين حرفه ش�دند. 
در همي�ن فامي�ل خودم هر كس�ي را 
مي دي�دم مي گفت كه بازيگر ش�ده و 
در ح�ال ب�ازي در پ�روژه اي اس�ت! 
افرادي كه اصلًا تحصيلات و كارش�ان 
هنرپيش�گي نبوده! وقتي ورود به اين 
عرصه كه معتقدم مقدس است، آنقدر 
سهل الوصول باشد تأسف برانگيز است

تأثير عملكرد بازيگران و آثار تلويزيوني و سينمايي بر سبك زندگي مخاطبان 
در گفت وگوي »جوان« با فريبا متخصص

  سمانه صادقی
بي ترديد رس�انه  تصويری  در مقاب�ل مخاطبانش 
رسالتي دارد كه اگر نتواند به خوبي از عهده ايفاي 
آن برآيد، جامعه آشفته خواهد شد. حال با نگاهي 
گذرا به روابط آشفته موجود در ميان اقشار مختلف 
جامعه به خصوص خانواده ه�ا به خوبي مي توان به 
اين نكته پي برد كه رس�انه هاي صوتي و تصويري 
ما در چند س�ال گذش�ته چطور عم�ل كرده اند! و 
در مقابل ش�بكه هاي ماهواره اي چط�ور از غفلت 

سينماگران ما اس�تفاده كرده و سكان اخلاق را در 
خانواده ها به دست گرفته اند. از طرفي عدم شناخت 
سينماگران ما از جامعه و ساخت آثاري نامتناسب با 
آن سبب شده كه چنان نقش والدين در خانواده ها 
بي رنگ ش�ود كه همگان نس�بت به آين�ده بنيان 
خانواده ها اب�راز نگراني كنند. ب�ا فريبا متخصص 
يكي از بي حاش�يه ترين بانوان عرصه بازيگري در 
خصوص تأثير عملكرد بازيگران و آثار تلويزيوني 
و سينمايي بر سبك زندگي مخاطبان به گفت و گو 

نشستيم. بي حاشيه از آن جهت كه حواشي و رفتار 
برخي بازيگران ما امروزه به مرحله اي رس�يده كه 
حتي صداي برخي از اهالي هنر را نيز درآورده است. 
در حال�ي كه طبق بيان�ات رهبر انق�لاب، هنرمند 
قبل از اينكه يك هنرمند باش�د انسان و در مقابل 
ديگر انس�ان ها مس�ئول اس�ت. خان�م متخصص 
ني�ز در اين گفت وش�نود متذكر مي ش�ود كه يك 
بازيگر اگ�ر بخواهد بازيگر خوبي باش�د بايد ابتدا 
خوب زندگ�ي كند ت�ا خان�واده اش حفظ ش�ود. 

اول خانواده ام بعد بازیگری
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و هنرمند جدي��د وارد اين حرفه نش��ود، چون 
معتق��دم هيچ ك��س ماندني نيس��ت و من هم 
خواهم رفت و ديگري جايم خواهد آمد ولي اگر 
جاي كس��ي آمده ام مطمئناً سعي كرده ام بهتر 
از فرد قبلي خودم باش��م. راه بايد براي جوانان 
باز باش��د اما براي جوانان مس��تعد كه كوشش 
كرده و در اين راه زحمت مي كش��ند، نه آنهايي 
كه تصور مي كنند بازيگري حرفه ساده اي است 
كه شب بخوابند صبح بازيگر خواهند شد. همه 
ما در اين حرفه زحمت كش��يده ايم و دوس��ت 
داريم افرادي وارد اين راه  شوند كه كوشا بوده و 
بدانند براي چه وارد اين حرفه شده اند و در كل 
تكليفشان با خودشان مش��خص باشد كه چرا 
اين حرفه را انتخاب كرد ه اند، ب��ه قولي نيايند 
كه يك شبه بروند. در اين مس��ير قدم هايشان 
را محكم و آگاهان��ه بردارند. هميش��ه به همه 
جوانان به خصوص پس��رم پوريا پور بهرامي كه 
در قبرس رشته سينما مي خواند توصيه مي كنم 
براي رسيدن به هدفشان تلاش كرده و زحمت 
بكش��ند چراكه بدون زحمت هيچ چيز ميس��ر 
نمي شود. البته پوريا تا كنون در سريال هاي»در 
چش��م باد«، »س��رزمين كهن«، »اولين باران 
پاييزي« و... ب��ازي كرده و تا دو م��اه ديگر هم 

فارغ التحصيل مي شود. 
با توجه ب�ه اينكه از جمل�ه بازيگران 
بي حاش�يه هس�تيد كه حف�ظ كانون 
خانواده هميش�ه برايت�ان از اهميت 
بس�ياري برخ�وردار ب�وده، بفرماييد 
تأثير خانواده در موفقيت يك هنرمند 

چه ميزان است؟
ما ه��م مث��ل ديگ��ر م��ردم جامع��ه در كنار 
خانواده هايم��ان زندگي مي كني��م و من نوعي 
اگر بخواهم بازيگر خوبي باشم بايد ابتدا خوب 
زندگي كنم ت��ا خانواده ام حفظ ش��ود، در اين 
صورت اس��ت كه مي توانم كار خوبي ارائه دهم. 
مطمئناً اگر زندگي آش��فته اي داشته باشم اين 
آشفتگي روي كارم هم تأثير مي گذارد و اجازه 
نمي دهد كارم را به خوبي انج��ام دهم. يكي از 
مشوقان من در كارهايم همسرم است و به واقع 
نظراتش در كارم تأثيرگذار است. باور بفرماييد 
خانواده ام در تمام اين سال ها در موفقيت هايم 
س��هيم بوده و مرا تحم��ل كرده اند. همس��رم 
محس��ن  پور بهرامي با وجود تمام سختي هايي 
كه اين حرفه دارد، 30 سال است كه در اين راه 
همپايم جلو آمده و همواره پشتيبان و حامي ام 
بوده كه جا دارد همين جا تشكر ويژه اي از وي 
داشته باشم. واقعاً در اين راه هم زندگي خودم 
را گذاش��ته ام و هم زندگ��ي اطرافيانم را و الان 
توقع دارم كه بازتاب اين س��الم زندگي كردن 
را ببينم. نمي خواهم به خاطر برخي ش��ايعات 
شاهد اين باشم كه روزي بگويم عجب اشتباهي 
كردم اين حرفه را انتخ��اب كردم. چون در اين 
30 سال بازيگري ام آنقدر س��الم رفتار كرده ام 
كه ج��اي هيچ گونه مس��ئله اي نس��بت به من 
نباشد، چراكه از روز اول زندگي ام به يك توافقي 
رسيده ام كه محيط خانه و خانواده با محيط كار 
دو محيط جداي از هم هستند. از طرفي تا كنون 
در هيچ محفلي شركت نكرده ام حتي از حضور 
در جش��ن ها هم پرهيز مي كنم، به خاطر آنكه 
هميش��ه زندگي خانوادگي ام برايم در اولويت 
بوده اس��ت. مي بينيد كه در جامع��ه هنري ما 
طلاق مد ش��ده به همين خاطر علاوه بر اينكه 
كارم بسيار برايم مهم است زندگي خانوادگي ام 
نيز برايم از اهميت ويژه اي برخوردار است. چون 
زندگي سالمي دارم و نمي خواهم به خاطر كارم 

آن را از دست بدهم. 
چه تفاوت هايي ميان بازيگران نس�ل 

خود و امروز مشاهده مي كنيد ؟
اولين تفاوت هم نسلان من با نسل امروز احترامي 
است كه ما به پيشكس��وت خود مي گذاريم. به 
خاطر دارم اين مسئله اولين چيزي بود كه به ما 
آموزش داده مي ش��د، واقعاً هنوز هم كه هنوزه 
احترام ب��ه پيشكس��وت در ميان م��ا بچه هاي 
دهه 60 قابل مشاهده اس��ت. اما هر چه جلوتر 
مي رويم واقعاً اين مسئله بي ارزش شده و كسي 
به آن اهميت نمي دهد. از طرفي تصور مي كنيم 
بچه هاي دهه هاي بعد كم تحمل و زياده خواه تر 
شده اند به گونه اي كه قابل باور نيست در چند 
سال آنقدر تفاوت به وجود آمده باشد. در صورتي 
كه با وج��ود امكانات كمتر هم نس��لانم دقيق، 
قانع  و س��ختكوش تر بوده اند. م��ا آموختيم اگر 
تمري��ن تئاتري داري��م يك دقيقه ه��م تأخير 
نداشته باشيم ولي بچه هاي امروز به اين مسائل 
اهميت نمي دهند و زمان تمرين بارها ش��اهد 
هستيم كه نيم ساعت تا س��ه ربع ساعت همه 
گروه منتظر يكي از دوستان جوان شده اند! اين 
خيلي بد است. يعني رعايت احترام به ديگران 
براي اين نسل بي اهميت ش��ده است. از طرفي 
ما آموخته بوديم كه براي همديگر ارزش قائل 
باشيم مخصوصاً وقتي همكار هستيم. خب عدم 
رعايت اين نكات سبب مي شود كليت كار لطمه 
بخورد چون وقتي نظم و انضباط كه در كار پايه 
و اساس است اينطور ناديده گرفته شود واي به 

حال ديگر مسائل. 
چش�م انداز آين�ده آثار س�ينمايی و 
تلويزيونی را چطور ارزيابي مي كنيد؟

 همانطور كه اشاره كردم شكر خدا يكي، دو سال 
است كه اوضاع بهتر شده و تفاوت هايي در فضاي 
سينما و تلويزيون به وجود آمده ولي اميدوارم كه 
اوضاع بهتر از اين هم بشود. ببينيد اين مسئله 
دست خودمان است و همه بايد براي بهبود آن 
تلاش كنيم. مثلًا مردم ما بايد سطح توقعشان 
را از بازي بازيگران و آثاري )فيلم ها و سريال ها( 

كه به آنها ارائه مي ش��ود، بالا ببرند و يك مقدار 
بيشتر كتاب بخوانند و بدانند كه دور و برشان چه 
اتفاقي مي افتد و آنها چه انتظاري از رسانه هاي 
تصويري خود دارند. اينكه فقط بنشينند و يك 
سريال ببينند و كمي بخندند، ارزشي ندارد. ما 
بايد مردم را عادت بدهيم ب��ه اينكه حداقل در 
مورد سريالي كه مي بينند تأمل كنند، نه اينكه 
هدفشان از ديدن يك سريال فقط گذران اوقات 
فراغتشان و رفع خس��تگي باشد. مخاطب بايد 
به سطحي برس��د كه اگر كار طنزي هم تماشا 
مي كند واقعاً طنز فاخر و سالم باشد، نه اينكه هر 
اثر هجو، ادا و اطواري را به عنوان طنز تماشا كند. 
به همين خاطر فكر مي كنم اگر سطح توقع مردم 
از آثار توليدي بالا باشد، من هنرمند مي فهمم 
كه با مخاطباني سر و كار دارم كه خوراك خوب 
مي خواهند. مطمئناً كارگردان هم اين نكته را 
در نظر مي گيرد و مثل يك زنجيره همه به سمت 
خلق آثار ارزشي تر پيش مي روند. از طرفي يك 
مقدار هم مس��ائل مالي كه اخي��راً پيش آمده 
سبب شده برخي ها )تهيه كننده ها( ترجيح شان 
اين باشد كه آثار ارزان تري ارائه دهند و به قولي 
آب به آن ببندند. در نتيجه مي بينيم در اين آثار 
از بازيگراني كه دس��تمزد كمت��ري مي گيرند، 
استفاده مي شود و اين به كار لطمه مي زند. همه 
بايد در درس��ت پيش رفتن فض��اي كار تلاش 
كنيم و نمي توان گفت نقايص موجود تقصير چه 
كسي است. تقصير سازمان است يا كارگردان و... 
همه بايد كمك كنيم تا از اين فضا خارج شويم و 

از نظر توليد آثار پيشرفت كنيم. 
با توجه به فعاليت تان در راديو نمايش 
بفرمايي�د چ�ه نقايص�ي در توليدات 
نمايش�ي اين ش�بكه نس�بت به آثار 

گذشته اش به وجود آمده است؟
 چند س��ال پيش آثار بهت��ري در راديو نمايش 
ضبط مي ش��د چراكه چند سال پيش بر اساس 
يكس��ري رمان هاي خيلي خ��وب نمايش كار 
مي كردي��م. اما الان ب��ه خاطر تك��رار زياد و به 
خدم��ت گرفت��ن نويس��نده هاي ارزان قيمت 
آثار تولي��دي اين ش��بكه افت پيدا ك��رده و ما 
مجبور هس��تيم آثار ضعيف ه��م ضبط كنيم. 
چون نويسنده هاي خوب با دستمزد بالا حاضر 
نمي ش��وند ارزان كار كنند. گاهي اوقات واقعاً 
متأس��ف مي ش��وم كه بعضي نمايش ها  آنقدر 
ضعيف هستند كه دوس��ت ندارم در آنها بازي 
كنم. شما وقتي يك متن خوب مي خواني )حال 
تفاوتي ندارد فيلمنامه باش��د ي��ا متن نمايش 

راديو( يك كار خاص هم ارائ��ه مي دهي چون 
براي آن متن قابل تأمل وقت گذاشته اي و بايد 
طبق آن عمل كن��ي و غير از مت��ن نمي تواني 
چيزي به ديالوگت اضافه كني. در نتيجه هر چه 
ديالوگ و كارگردان قوي تر باش��ند، مسلماً كار 

من بازيگر هم بهتر مي شود. 
يك�ي از پديده هاي�ي ك�ه در فض�اي 
س�ينما و تلويزيون ما ديده مي شود، 
حضور پر رنگ فرزن�دان بازيگران در 
پروژه هاي سينمايي است. حضور پسر 
ش�ما هم در آثار تلويزيوني به واسطه 

حضور شماست؟
 نه، حتي زماني كه پوريا براي بازي در س��ريال 
»در چشم باد« انتخاب شد من هنوز براي بازي 
در اين پروژه انتخاب نش��ده بودم و بعد از يك 
س��ال براي بازي در اين س��ريال از من دعوت 
به عمل آمد. البته باره��ا همراهم به راديو آمده 
بود ولي اين علاقه بدون نقش من در او ش��كل 
گرفت. چ��ون از ابتدا تمايل چنداني نداش��تم 
فرزندم وارد اين حرفه بش��ود و علاقه مند بودم 
در رشته ديگري به تحصيل بپردازد اما در مقابل 
هميشه پسرم مي گفت چرا دوست نداري من در 
رشته اي كه خودت در آن فعال هستي، فعاليت 

داشته باشم. 
علت مخالفت شما چه بود؟

تصور مي كردم اين علاقه تبي است كه به خاطر 
وجود من در اين حرفه ش��كل گرفته است ولي 
بعدها ديدم نمي توانم جلوی علاقه اش به سينما 

را بگيرم. 
شما در بس�ياري از نمايش هاي دفاع 
مقدس بازي كرده ايد از علاقه تان براي 
حضور در چنين نقش هايي بفرماييد. 

من كم اينگونه نقش ها را بازي نكرده ام و وقتي 
هم كه در چنين آث��اري بازي كرده ام، س��عي 
داش��ته ام با اعتقاد كامل آن نق��ش را ايفا كنم. 
يعني اگر بازيگر نقش مادري بوده ام واقعاً تلاش 
كرده ام خودم را به جاي آن مادر بگذارم. در كل 
هر نقشي كه به من پيش��نهاد شده حال فرقي 
ندارد دفاع مقدسي باشد يا غيره بدون هيچ گونه 

اغراقي بازي كرده ام چون به آن باور داشته ام. 

اين روزها بيشتر شنونده آثار شما در راديو 
نمايش هستيم، علت حضور كمرنگ تان در 

تلويزيون چيست؟
شايد دليلش اين باشد كه به يكجا تعلق ندارم. همانطور 
كه مطلع هستيد از س��ال 60 وارد عرصه تئاتر شده و 
پس از آن س��ال 68 به خدمت راديو درآمده ام و حرفه 
اصلي ام فعاليت در راديو اس��ت. يعني علاوه بر اينكه 
كارمند راديو هس��تم، در عرص��ه تئات��ر، تلويزيون و 
سينما هم فعاليت مي كنم به همين خاطر شايد گاهي 
اينطور به نظر بيايد كه كم كار ش��ده ام. در صورتي كه 
واقعا كم كار نيستم. مثلًا يكي از آخرين كارهايم به نام 
»زمانه« سه سال پيش پخش شد كه كارگردانش آقاي 
حسن فتحي بود. اما ترجيحاً دوست دارم كاري انجام 
بدهم كه خوب باشد چون هر كاري ارزش آن را ندارد 
كه در آن حضور داشته باشم، چون معتقدم فقط پر كار 
بودن دليل خوب بودن كار هنرمند نيس��ت. لذا سعي 
مي كنم يك مقدار گزيده كار تر باشم و در كل هيچ وقت 
بيكار نبودم و يك سال و نيم گذشته هم درگير سريال 
شهرزاد بودم. يك زماني هس��ت كه هنرمند جوان تر 
اس��ت و ش��رايط كاري و توانش به گونه اي اس��ت كه 
علاقه مند است بيشتر كار كند. ولي شرايط به گونه اي 
پيش مي رود ك��ه فرد تصميم مي گي��رد گزيده تر كار 
كند تا اينكه پر كار ولي آثارش بي كيفيت باشد. امكان 
دارد من هم بپذيرم در س��ال يك سريال كار كنم ولي 
سعي مي كنم همان يك سريال هم، متن و كارگردان 
خوبي داشته باشد. چون همواره برايم مهم بوده كه با 
كارم در ذهن مردم بمانم هرچند به نظر كم كار بيايم. 
همچنين هيچ وقت به كيلويي ب��ودن نقش و اينكه از 
اول تا آخر كار به عنوان نقش اصلي حضور داشته باشم، 
اهميت نداده ام و هميش��ه برايم تأثيرگ��ذاري نقش 
اهميت بيش��تري داش��ته، همين ها هم هست كه در 

ذهن مخاطب مي ماند. 
البته ش�ما ج�زو بازيگراني هس�تيد كه از 
ابتداي فعاليتتان تا به امروز در سريال هاي 
ماندگاري حضور داش�تيد كه مخاطب با آن 
خوب ارتباط برقرار كرده است. با اين وصف 
عدم اس�تقبال جامعه از آث�ار توليدي چند 
سال اخير سينما و سيما را در چه مي دانيد و 
اين مسئله چقدر به نويسنده و كارگردان و 

كمي بودجه ارتباط دارد. 
فكر مي كنم همه اين مسائل دست به دست هم داده اند 
تا چنين ش��رايطي پيش بيايد. امروزه متن ها به دليل 
انگش��ت ش��مار بودن نويس��نده هاي خوبمان بسيار 
ضعيف هس��تند و به واقع حرفي ب��راي گفتن ندارند. 
شما ببينيد در گذشته چه سريال هايي ساخته مي شد 
همين سريال»تولدي ديگر«كه از شبكه آي فيلم در 
حال پخش است چه زماني ساخته شده، سال 77! اما 
هنوز كه هنوزه مردم در ذهنشان مانده و مخاطب دارد 
يا سريال هايي چون »مزد ترس« و»همسايه ها« يا »در 

چشم باد« كار آقاي جوزاني و.... 
 با اين تفاصيل فضاي كلي سينما و تلويزيون 

را چطور مي بينيد؟
 يك مدتي تب دعوت از چهره هاي زيباي نابازيگر در 
پروژه هاي سينما و تلويزيون حاكم و سپردن نقش به 
اين بازيگران جوان مد شده بود ولي چند سالي است 
كه اين تب فروكش كرده اس��ت. با وجود اينكه قبول 
دارم سينما گيش��ه اس��ت ولي توجه به گيشه عامل 
ورود چنين افراد غير حرفه اي به س��ينما شد. حال به 
هر دليلي كه اين افراد آمده بودند و علتش را نمي دانم! 
 اما همين مسئله سبب شد آنها كه بازيگران حرفه اي 
بودند كم كار تر شوند كه همين مسئله عواقب بسياري 
را به دنبال داشت. در اين ميان حتي باند بازي هايي هم 
بين تهيه كنندگان و اين نابازيگرها حاكم بود به گونه اي 
كه برخي ش��ان حاضر بودند كمتر پول بگيرند و حتي 
پول دستي هم بدهند كه در پروژه اي بازي كنند و به 
قولي در دوره اي ش��اهد پديده اسپانسر بازيگر بوديم. 
همين مسئله باعث شده بود كه من نوعي كه استحقاق 
بازيگري دارم با سال ها سابقه فعاليت حرفه اي در اين 
عرصه مدت ه��ا در خانه بدون پيش��نهاد كار جديدي 
بمانم. ولي الان يكي، دو س��الي است كه )البته باز هم 
دليل اين تغيير نگرش را نمي دان��م( تهيه كنندگان و 
كارگردانان فهميده ان��د بازيگري فقط چهره هاي زيبا 
و آنقدر سطحي نيس��ت. يك زماني دروازه هاي دنياي 
بازيگري باز شد و همه وارد اين حرفه شدند. در همين 
فاميل خودم هر كسي را مي ديدم مي گفت كه بازيگر 
شده و در حال بازي در پروژه اي است! افرادي كه اصلًا 
تحصيلات و كارشان هنرپيشگي نبوده! وقتي ورود به 
اين عرصه كه معتقدم مقدس است، آنقدر سهل الوصول 
باشد تأسف برانگيز اس��ت. ولي گويا چندي است يك 
اتفاقي افتاده كه كارگردان ها روي آورده اند به انتخاب 
بازيگران حرفه اي، احتمالاً در اي��ن مدت فهميده اند 
توجه صرف به گيش��ه مقطعي اس��ت و م��ردم در پي 
آثاري هستند كه با بازيگرانشان سال هاي سال زندگي 

كرده  باشند. 
مي توان گفت اس�تفاده از نابازيگ�ران زيبا 
س�بب عدم تمايل جامع�ه به آث�ار توليدي 

سينما و تلويزيون شده است؟
 بله، ش��ما تصور كنيد يك خانواده 5-4 نفره بخواهد 
س��ينما برود بالاخره با خرج اياب و ذه��اب و خورد و 
خوراك تمايل دارد به تماش��اي فيلمي بنش��يند كه 
از بازي هنرپيشه هايش خاطره داش��ته باشد ولي در 
عمل به تماشاي فيلمي مي نشيند كه بازيگرانش همه 
نابازيگر و شكر خدا شبيه به هم! و با بازي هايي سطحي 
هس��تند. خب مخاطب دلزده مي ش��ود، از طرفي چه 
خوراكي بايد به اين بيننده ها داده شود تا دوباره بتوان 
آنها را جذب كرد. اينكه يك اتفاقي مي افتد و تماشاگر 
از آث��ار توليدي داخل وا مي خورد، مس��ئله س��اده اي 
نيست. بايد زحمت مضاعف كشيد تا بتوان مخاطبان 
را به تماشاي س��ريال ها و فيلم هاي سينمايي ترغيب 
كرد. ش��ما تصور كنيد از زماني كه ماهواره ها با پخش 
س��ريال هاي مبتذل آغاز به كار كرده اند چه تاثيري بر 
مخاطبان خود داشته اند، اصلًا بنيان خانواده ها از هم 
پاشيده شده و اتفاقاتي در خانواده ها مي افتد كه ابداً نه 
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يكي از مش�وقانم در كارها همسرم 
محسن پور بهرامی است كه به واقع 
نظراتش در كارم تأثيرگذار بوده و با 
وجود تمام سختي هايي كه اين حرفه 
دارد، 30 سال اس�ت كه در اين راه 
همپايم جلو آمده و همواره پشتيبان 
و حامي ام بوده و در تمام اين سال ها 
در موفقيت هاي�م س�هيم اس�ت


